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گـــزارش 
»آرمان ملی« از پاسخ های صریح 

شهردار تهران گزارش می کند

 ۲۵۰ ملک شهرداری 
در دست غیر است

  پروژه صدر ۴ صفحه پشتوانه مطالعاتی ندارد
   تلاش می کنم از بهشت به جهنم نروم

آرمان ملی: گذشته از حواشی فیلتر شدن یا نشدن 
کلاب هاوس، بسیاری از مسئولان، فعالان سیاسی و 
رسانه ای در این پیام رسان به بیان اظهاراتی پیرامون 
مساله حوزه تخصصی خود پرداخته اند. اخیرا پیروز 
حناچی، شهردار تهران، در گفت وگویی کلاب هاوسی 

حاضر شده است.
  تصمیم درباره انتخابات 1۴00

شهردار تهران گفت: برنامه ای برای کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست جمهوری ندارم و از بهشت به جهنم 
نخواهم رفت.پیروز حناچی شهردار تهران در یک 
گفت وگو در فضای مجازی گفت: من برنامه ای برای 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری ندارم. 
تلاش می کنم از بهشت به جهنم نروم.او همچنین گفت: 
شهرداری در نقاطی ضربه خورده که به انتخابات ربط 
پیدا کرده است. شرعاً و عرفاً حق نداریم منابع شهرداری 

را خرج مسائل مربوط به ریاست جمهوری کنیم.
  تخلفات در دوره خودمان بررسی شد

همچنین شهرداری تهران از گذشته با مسائلی مانند 
فساد و تخلف درگیر بوده است. حناچی در این زمینه 
می گوید: »در حال حاضر تخلفات شهرداران منطقه ۸ 
ر ۲ در حد اتهام است و عمده بحث ها مربوط به سال ۹۷ 
و حضورشان در منطقه ۲۱ است. تا آنجا که افراد برای 
منافع شهرداری تلاش کرده باشند از آنها پشتیبانی 
می کنیم، تا جایی که تا آخرین مراحل بازداشت این 
دو شهردار دنبال کار آنها بوده ایم و جلسه هایی نیز 
تشکیل شد اما خوشحالیم تخلفات صورت گرفته در 
دوره خودمان بررسی شده و به دوره های بعد سپرده 

نشده است. 
   تعهدات بانکی 50 هزار میلیاردی 

همچنان  شهرداری  مالی  مسائل  حال  این  با 
حاشیه ساز هستند. حناچی در پاسخ به این سوال که 
شهرداری را چگونه تحویل گرفته اید، می گوید: »در 
ابتدای دوره برآورد گزارش های اولیه نشان می داد 
شهرداری به طور قطع ۲0 هزار میلیارد تومان به بانک 
شهر بدهی دارد. بدهی های بانکی روزانه تغییر می کند. 
بدهی ها به بانک ها روزانه به دلیل سودی که به آن تعلق 
می گیرد، تغییر می کند. بدهی هایی که تسویه می شوند 
یا برای آنها در محاکم حکم می گیریم از بدهی های 
شهر کاسته می شود. عده ای ادعاهایی داشته اند که 
آن را در محاکم پیگیری می کنیم. درباره بدهی ها اول 
احصا کرده ایم که با چه موضوعی مواجه هستیم. میزان 
تعهدات ما به بانک ها، سازمان ها، محاکم و... حدود 50 
هزار میلیارد تومان است که به شکل روزانه در حال 
کنتر انداختن است.« صورت های مالی شهرداری در 
دوره های پیشین بر این اساس چندان امیدوار کننده 

نیست.
   پروژه صدر پشتوانه مطالعاتی ندارد

پروژه های آغاز شده در دوره های پیشین شهرداری 
نیز مانند صورت های مالی آن امیدوار کننده به نظر 
نمی رسد و شهردار تهران در این خصوص می گوید: 
»تمام مگا پروژه ها را نباید با یک چوب زد، زیرا برخی از 
آنها می توانند توجیه داشته باشند که با مشکل مواجه 
است، مانند تونل نواب و برخی دیگر مانند پل صدر 
است. اگر برای طرح ها مطالعات جامعی صورت گیرد، 
مشکل نخواهیم داشت. من از سال ۹0 منتقد طرح 
پل صدر بودم و این انتقاد در امتداد آسمان آبی، زمین 
پاک و توسعه مترو است. پروژه صدر ۴ صفحه پشتوانه 
مطالعاتی ندارد و برآورد اولیه با پروژه نهایی تفاوت های 
بسیاری دارد. پل صدر زمانی اجرا شده که در دنیا، پل و 

اتوبان های دو طبقه جمع شده است«.
  پرونده تخلفات در حال بررسی است

یکی دیگر از معضلات شهرسازی در ایران مساله 
شهر فروشی است. حناچی در این زمینه گفت: »در اداره 
شهر به خودمان سخت گرفتیم تا شهرفروشی نکنیم. 
می توانستیم بدون توجه به ذخایر آینده شهر، مسائل 
زیست محیطی و... پا را روی گاز بگذاریم اما این کار را 
نکرده و متهم به کم کاری شده ایم. به این اتهام افتخار 
می کنیم، نه به کم کاری اما به این موضوع که ما به 
تعریف مجدد کار در شهر نیاز داریم افتخار می کنیم.«. 

  ساختید اما به چه قیمتی؟
شهردار تهران درباره اظهار نظرها نسبت به نداشتن 
کارنامه موثر و گرفتن ژست سیاسی اش درباره عملکرد 
شهرداری، افزود: »من به هر صورت لازم می بینم 
توضیحاتم را ارائه کنم. مقاطع انتهای دوره جای همین 
صحبت هاست. اگر گفت وگو می کنم به منظور تخطئه 
فردی نیست، زیرا قوه قضائیه موارد را بررسی می کند. ما 
وظیفه داریم راهکارهای درست ارائه کنیم. اینکه شبکه 
جامع شهر که باید ظرف ۲0 سال اجرا شود 5 ساله 
اجرا می شود شما قهرمان می شوید اما به چه قیمتی 
این کار صورت گرفته است؟« او در همین زمینه به 
پروانه های ساخت و ساز اشاره کرد و گفت: »در یک کلام 
ما در خصوص صدور پروانه، استفاده از ابزار تراکم را به 
حداقل تراکم اما قیمت واقعی رسانده ایم. قیمت واقعی 
تراکم در هر منطقه از تهران معادل ارزش زمین است. 
اگر در منطقه اجازه ۱00 متر ساخت و ساز می دهیم باید 
۱00 متر برای خدمات آزادسازی شود، اما تاکنون این 
آزادسازی اتفاق نیفتاده است. برنامه ما 5 ساله بود.« 
این اقدامات می تواند انضباط را به سیستم شهری 

تهران بازگرداند.
  ۲50 املاک در دست غیر

حناچی در پایان به مساله تخفیف ها ۱0 الی 50 
درصدی املاک نجومی اشاره کرد و گفت: »۲50 ملک 
شهرداری در حال حاضر در دست غیر است. به عنوان 
مثال۱50 ملک شهرداری در اختیار نهاد های عمومی 
مانند پلیس است. از ۲۲0 واحد نجومی برخی از آنها 
با تخفیف ۱0 تا 50 درصد به شکلی واگذار شده بود 
که ۲0 تا ۳0 مورد این واگذاری ها هیچ گونه ارتباطی 
افراد با شهرداری نداشته اند. از ۱۹00 ملک اعلامی 
۱0۸0 ملک زیر نظر معاونت اجتماعی است که نزدیک 
به ۹00 ملک دارای مجوز است، از ۲۱50 مورد لیست 
املاک ۴00 مورد پس گرفته شده و ۲۷0 مورد نیز 
با تخفیف های معقول از طریق تعاونی ها به کارکنان 

واگذار شده است.«

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه نوبت 
واکسیناسیون افراد در اولویت سوخت نمی شود، اعلام کرد: 
زیرا سهمیه واکسن آنها کنار گذاشته شده است. حالا اگر 
الان نیامدند و هفته دیگر آمدند، سهمیه شان محفوظ است. 
علیرضا رئیسی در نشستی مجازی درباره واکسیناسیون افراد 
۸0 سال به بالا و افرادی که هنوز با آنها تماس نگرفته اند، گفت: 
ما بر اساس برنامه ریزی ها افرادی را که قرار است در این فاز 
واکسن دریافت کنند، اولویت بندی کرده ایم که اولین اولویت 
افراد بالای ۸0 ساله ای است که از قبل در سیستم ما پرونده 
الکترونیک سلامت داشتند که با آنها تماس گرفته شده و 
نوبت دهی می شود و واکسیناسیون شان در حال انجام است. 
وی ادامه داد: مشکل ما این است که عده ای در سامانه ما ثبت 
نیستند که از قبل اعلام کرده بودیم، این افراد می توانند از شنبه 
هفته آینده در سامانه وزارت بهداشت ثبت نام کنند، سپس 
برایشان پیامک زده می شود و می توانند برای دریافت واکسن 
حضور پیدا کنند. اما نکته اساسی این است که افراد بالای 
۸0 سال اصلا نگران این نباشند که فرض کنید که نوبت شان 
می سوزد و اگر مثلا ۷5 ساله ها را اعلام کردیم، به این معنی 
است که دیگر ۸0 ساله ها را نمی زنیم،  اصلا به این معنی نیست. 
بنابراین وقتی ۷5 ساله ها را اعلام می کنیم، یعنی ۷5 سال به 
بالا و اگر فردی ۹0،۸۶ و یا ۸۲ سال داشت و واکسن را دریافت 
نکرده بود، می تواند برای واکسیناسیون اقدام کنند. اینطور 
نیست که نوبت شان تمام شود. زیرا سهمیه واکسن آنها کنار 
گذاشته شده است. حالا اگر الان نیامدند و هفته دیگر آمدند، 
سهمیه شان محفوظ است و اینگونه نیست که کسی سهمیه 

آنان را استفاده کند. 
 نوع واکسن تزریقی افراد سالمند

رئیسی ادامه داد: اطمینان می دهم که واکسن به اندازه کافی 
برای افراد ۸0 سال به بالا موجود است. بنابراین هیچ نگرانی در 
زمینه تزریق واکسن نداشته باشند و مبادا این نگرانی ها منجر 
به تجمع در مراکز شود که این خودش عامل شیوع بیماری 
است بنابراین خواهشم این است که افراد بالای ۸0 سال تا پایان 
هفته صبر کنند و کسانی که به آنها پیامک زده نشد، صبر کنند. 
هفته آینده سایت ما از شنبه ساعت دو آماده پذیرش و ثبت نام 
این عزیزان است. به این ترتیب که سایت باز می شود و این افراد 
با ثبت کد ملی و شماره تماس وارد کرده و همکاران ما با آنها 

تماس می گیرند. باز هم تاکید می کنم که سهمیه این افراد 
محفوظ است و سهمیه شان سوخت نمی شود. سخنگوی ستاد 
ملی مقابله با کرونا درباره نوع واکسن تزریقی به افراد سالمند، 
گفت: تمام واکسن هایی که اکنون در سطح کشور ما موجود 
است، برای تمام گروه های سنی مصونیت دارد، به ویژه برای 
افراد 50 سال به بالا که همه واکسن های موجود کاملا موثر و 
کاملا کم خطر است و هیچ گونه نیازی نیست که فکر کنیم که 
حتما فلان واکسن را تزریق کنیم و آن یکی را نزنیم. رئیسی 
توضیح داد: توصیه می کنیم که در این شرایط بهترین واکسن، 
اولین واکسنی است که به دست مان می رسد و این یک اصل 
است. بر این اساس هیچ ممنوعیتی از نظر واکسیناسیون برای 

گروه سنی 50 سال به بالا وجود ندارد.
 نیاز افراد بهبودیافته به واکسیناسیون

وی درباره نیاز افراد بهبودیافته کرونا به واکسیناسیون، گفت: 
اگر افراد بهبودیافته که بیشتر از سه تا شش ماه قبل مبتلا شده 
و بهبود یافته اند، می توانند واکسن را تزریق کنند، اما کسانی 
که زیر این مدت بهبود یافته اند، فعلا توصیه نمی شوند و بعد 
ازسه تا شش ماه بعد از بهبودی تزریق کنند. سخنگوی ستاد 
ملی مقابله با کرونا درباره عوارض واکسن کرونا نیز گفت: هر 
واکسنی ممکن است یکسری عوارض داشته باشد، اما آنقدر 
عوارض جدی واکسن کم است که اصلا قابل گفتن نیست و 
نهایتا عوارض جدی یک در ۱00 هزار می شود که آن هم در حد 
کسی است که به بیمارستان رفته و علائم شدید داشته است. 
این را با عوارض خود کرونا مقایسه کنید. در کرونا از ۱5 درصد 
افرادی که بستری می شوند، یعنی از هر ۱00 نفر ۱5 نفر که 
بستری می شوند، خطر مرگ تهدیدشان می کند و بسیار زیاد 
است و گاهی از هر ۱0 نفری که وارد بیمارستان می شوند، حدود 
دو نفر از بین می روند. حال شما این را مقایسه کنید با واکسن 
که از هر یک میلیون واکسنی که می زنیم شاید دو نفر عوارض 
شدید داشته باشند. بنابراین تاکید می کنم که بهترین کار 
واکسن زدن است و از طرفی بهترین واکسن، اولین واکسنی 
است که به دستمان می رسد. وی اضافه کرد: این اطمینان را به 
خانواده ها می دهیم که اگر ما گروه سنی اعلام می کنیم، به این 
معنی نیست که نوبت شان تمام می شود، بلکه برای همه اینها 
واکسن داریم و تا زمانی هم که تزریق نکردند، فرصت دارند که 
مراجعه کرده و تزریق کنند. اگر تا پایان هفته آینده کسی با این 

افراد بالای ۸0 سال پیامک نزد یا تماس نگرفت، مجددا وارد 
سامانه شده و ثبت نام کنند. حال اگر باز هم تماسی گرفته نشد 
که بسیار نادر است، ما مجددا اعلام می کنیم که کجا برای تزریق 
واکسن مراجعه کنند. رئیس اعلام کرد: افراد در اولویت تزریق 
واکسنی که با آنها تماس گرفته نشده است، می توانند در موعد 
اعلامی وزارت بهداشت با ورود به سامانه salamat.gov.ir با 
ورود کد ملی و شماره تماس خود ثبت نام کنند تا برای تزریق 
واکسن با آنها تماس گرفته شده یا برای آنها پیامک ارسال شود.

  جزئیات امتحانات پایه های نهم و دوازدهم
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه درباره برگزاری 
امتحانات جلسه  ای تخصصی برگزار و در این زمینه بحث  های 
مختلفی مطرح و نظرات گوناگونی ارائه شد، از حضور مسئولان 
وزارت آموزش و پرورش در این کمیته خبر داد. وی با اشاره به اینکه 
اولین نکته ای که باید بسیار روی آن تاکید کنیم و از نظر آموزش 
و پرورش قطعی بوده و همه اعضا هم این موضوع را در کمیته 
پذیرفتند، بحث حضوری بودن امتحانات است، عنوان کرد: با 
توجه به اینکه امتحانات پایه های نهم و دوازدهم برای دانش آموزان 
سرنوشت ساز است، صرف نظر از زمان به صورت حضوری برگزار 
می شوند اما امتحانات سایر پایه  ها به صورت غیرحضوری برگزار 
خواهند شد.  رئیسی در ادامه به زمان برگزاری امتحانات اشاره و 
خاطرنشان کرد: استدلال آموزش و پرورش و دوستان درباره زمان 
برگزاری امتحانات این بود که مدارس در مناطق خود آزمون را 
برگزار می کنند و نیاز به جا به جایی زیاد دانش آموزان نیست. نکته 
دوم اینکه مسئولان به گونه ای برنامه ریزی می کنند که به عنوان 
مثال روز امتحان فقط دانش آموزان پایه دوازدهم در مدرسه حضور 
دارند و نهایتا تعداد آنها ۲5 تا ۲۶ نفر می شود که گفتند حداقل 
۱0 کلاس داریم و در هر کلاس ۲ دانش آموز حضور دارد؛ پنجره ها 
باز بوده، تهویه مناسب است و دانش آموزان با ماسک سرجلسه 

امتحان حاضر می شوند.
 با هرگونه تجمع مخالف هستیم

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه زمان 
امتحان هم کمتر از ۲  ساعت است، عنوان کرد: از فضای باز هم 
در مدرسه می  توان استفاده کرد و از نظر خطر بیماری خیلی 
مشکلی وجود ندارد. وی با اشاره به اینکه گرچه ما با هرگونه 
تجمع مخالف هستیم، اما از آنجایی که بر برگزاری حضوری 
امتحانات این دو پایه اصرار بود، پروتکل هایی در نظر گرفته 
شده است، توضیح داد: زمان برگزاری امتحانات دانش آموزان 
این دوپایه تحصیلی نباید تجمعی صورت گیرد، مدارس باید 
از فضای باز استفاده کنند، تعداد نفرات حاضر در کلاس ها 
بسیار کم بوده و تهویه کلاس هم مناسب باشد. البته نتیجه 
نهایی این تصمیم در جلسه ستاد ملی که شنبه هفته آینده 
برگزار می شود، مشخص و اعلام خواهیم کرد. رئیسی تصریح 
کرد: در کمیته تخصصی که با حضور همه اعضا اعم از آموزش 
و پرورش و وزارت کشور برگزار شد، گفتند که امتحانات این 
دو پایه حتما باید حضوری باشد و قرار شد با رعایت پروتکل ها 
امتحانات و کنکور سراسری در همان زمان اعلام شده، برگزار 
شود. معاون بهداشت وزارت بهداشت افزود: با توجه به تعداد 
کلاس  ها و فضای بازی که وجود دارد، می شود فاصله گذاری 
را رعایت و امتحانات این دو پایه تحصیلی را حضوری برگزار 
کرد البته شنبه نتیجه نهایی اعلام خواهد شد. وی با بیان اینکه 
ممکن است در جلسه روز شنبه ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیم 
جدیدی گرفته شود، بیان کرد: ستاد ملی است که تصمیم 
نهایی را خواهد گرفت؛ ممکن است عده ای مجددا مخالفت 
کنند و دوباره تصمیم را به کمیته بازگردانند تا اصلاح شود، 
فعلا تصمیم کمیته تخصصی این است که گفته شد؛ معمولا 
تصمیمات کمیته  تخصصی در ستاد اعلام شده و در آنجا 
تصمیم گیری نهایی انجام می شود. رئیسی اظهار کرد: به طور 
کلی شیوه نامه های امتحانات حضوری از قبل ابلاغ شده است و 

مشکلی در این زمینه وجود ندارد.

علیرضا رئیسی سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا:

نوبتواکسیناسیونافراددراولویتسوختنمیشود
مدیر کل سلامت شهرداری تهران مطرح کرد

وضعیت قرمز در تمام محلات و مناطق تهران
مــدیر کل ســلامت شهــرداری تهران گفت: تفاهم های 
اولیه بین سازمان مدیریت بحران، ستاد کرونای کلانشهر 
تهران و سازمان ورزش شهرداری تهران در حال انجام است 
و در فاز اول در هر منطقه یک سوله یا یک مجموعه ورزشی 
برای واکسیناسیون عمومی کرونا در اختیار دانشگاه های 
علوم پزشکی قرار می گیرد. زینب نصیری مدیر کل سلامت 
شهرداری تهران درباره توافق شهرداری با وزارت بهداشت 
به منظور در اختیار گذاشتن سوله های مدیریت بحران برای 
امر واکسیناسیون عمومی شهروندان گفت: با توجه به آغاز 
واکسیناسیون عمومی مردم، یکی از اتفاقاتی که باید در امر 
واکسیناسیون رخ دهد و در دنیا نیز به همین صورت است، این 
است که تمام دستگاه ها کمک کنند و مجموعه های بزرگی را 
که دارند در اختیار کارگزاران بهداشت و درمان قرار دهند. او 
ادامه داد: در تهران ظرفیت های مختلفی وجود دارد و شهردار 
تهران از ابتدای مطرح شدن بحث واکسیناسیون اعلام آمادگی 
کرد که امکانات شهرداری را برای اینکه مردم در آرامش بیشتر 
و زمان کمتری انجام دهند در دسترس قرار دهد و در این راستا 
طبق دستور شهردار تهران از طریق سازمان مدیریت بحران 
شهرداری تهران این مساله در حال پیگیری است. مدیر کل 
سلامت شهرداری تهران گفت: تفاهم های اولیه بین سازمان 
مدیریت بحران، ستاد کرونای کلانشهر تهران و سازمان ورزش 
شهرداری تهران در حال انجام است و در فاز اول در هر منطقه 
یک سوله و یا یک مجموعه ورزشی در اختیار دانشگاه های 
علوم پزشکی قرار می گیرد تا افراد بتوانند سریعتر فرآیند 

واکسیناسیون را انجام دهند. 
 شکل گیری خوشه ای کرونا 

او در پاسخ به این سوال که دکتر زالی درباره شکل گیری 
خوشه ای کرونا در حاشیه های تهران خبر دادند و در این راستا 
در محلات حاشیه ای برنامه ای برای غربالگری و یا اجرای 
همگانی تست سریع در نظر گرفته می شود گفت: برنامه ها را 
باید ستاد اعلام کند، اما آنچه که مشهود است در کل استان 
تهران از جمله شهر تهران و شهرستان های استان از ابتدای 
طرح شهید سلیمانی تحت پوشش قرار گرفتند و فرمانداران 
مختلف شهرستان های تهران حضور داشتند و رصد کردند و 
غربالگری، بیماریابی سریع و اجرای تست های سریع و پی. 
سی. آر انجام شد اما جزئیات بیشتر با توجه به شرایط موجود 
را همکاران در مجموعه وزارت بهداشت باید توضیح دهند. 
نصیری درباره شرایط اپیدمی در محلات شهر تهران گفت: 
اکنون در پیک چهارم تقریبا کل استان تهران در وضعیت 
قرمز دارند و تفاوت معناداری بین شهرستان های استان تهران، 
شهر تهران و مناطق تهران از نظر جنوب، شمال، مرکز و غرب 
وجود نداشته و به طور کلی وضعیت خوبی چه از نظر میزان 
مبتلایان و چه از نظر بستری افراد در بخش مراقبت های ویژه 
و فوتی ها خوب نبوده است. او ادامه داد: ضروری است که با 
توجه به شرایط موجود افراد نسبت به خودمراقبتی و رعایت 
پروتکل های بهداشتی بیشتر رعایت کنند. نصیری گفت: با 
توجه به اینکه واکسیناسیون شروع شده است به نظر می رسد 
مردم شرایط روحی و روانی بهتری را هم می توانند داشته 
باشند چرا که امید به واکسیناسیون امید را در بین مردم 
بالا برده و پیش بینی وزارت بهداشت این است که با واردات 
واکسن و تولیدات داخلی براساس جدول زمان بندی، افراد را 
واکسینه کند لذا از این منظر مهم است که افراد با امید بیشتر 
و حساسیت بیشتری ماه های آخر مبارزه با کرونا را بگذرانند. 
مدیر کل سلامت شهرداری تهران تاکید کرد: افراد برای 
واکسیناسیون به پایگاه های بهداشت و خانه های سلامت 
مراجعه نکنند. اطلاعات افراد در سامانه سیب وزرات بهداشت 
ثبت شده و واکسیناسیون انجام می شود و افرادی که اطلاعات 
آن ها در سامانه سیب ثبت نشده حتما وزارت بهداشت در زمان 
خود، سامانه ای را اعلام می کند تا افراد اطلاعات خود را ثبت 
کنند، لذا افراد به هیچ وجه به صورت حضوری برای دریافت 
واکسن مراجعه نکنند چرا که مراجعه حضوری خود منجر به 

ایجاد شرایطی برای انتقال ویروس خواهد بود.

حمید سهراب پور فوق تخصص ریه:
ماسک پارچه ای باید روزانه شسته شود

فوق تخصص ریه و متخصص داخلی گفت: ماسک جراحی 
سه لایه به منظور استفاده روزانه ۳ تا ۴ ساعت قابل استفاده 
بوده و در صورت مرطوب شدن باید بلافاصله تعویض شود. 
حمید سهراب پور افزود: در حال حاضر ماسک های متعددی 
همچون ماسک جراحی دولایه، سه لایه، پارچه ای، ان ۹5 و 
شماری از ماسک های پیشرفته به منظور مقابله با کووید۱0- 
در سراسر جهان استفاده می شود. وی تصریح کرد: ماسک های 
یک بار مصرف سه لایه جراحی به منظور استفاده روزانه بهترین 
گزینه جهت جلوگیری از انتقال آلودگی است، اما حضور در 
اماکن عمومی پرازدحام و آلوده نظیر بیمارستان ها و مراکز 
بهداشت ودرمان که آلودگی عفونی شدید است، مستلزم 
استفاده از ماسک پارچه ای بر روی این ماسک است. این 
متخصص داخلی تاکید کرد: اما ماسک پارچه ای باید به صورت 
روزانه، پس از یک بار مصرف شسته شود، مرطوب نباشد و پس 
از شست وشو با اتو و... خشک و سپس استفاده شود.سهراب پور 
همچنین با بیان اینکه ماسک باید بینی و دهان را به طور کامل 
بپوشاند، گفت: شستن ماسک یک بار مصرف نیز کارایی ماسک 

را از بین می برد بنابراین باید به طور روزانه تعویض شود.
 ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی

سهراب پور در ادامه با اشاره به ویروس هندی اظهار داشت: 
اکنون این ویروس در هندوستان به دلیل تراکم بالای جمعیتی 
جهش یافته و قدرت سرایت بیماری و میزان مرگ ومیر را 
افزایش داده و به دلیل ازدحام جمعیت و کمبود امکانات 
بهداشتی و درمانی تبدیل به یک فاجعه شده است. وی با تاکید 
بر ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی افزود: در حال حاضر 
مسئولین کشور باید با تدابیر مقرراتی از کنترل این ویروس 
به کشور جلوگیری و شهروندان نیز به طور جد پروتکل های 
بهداشتی مقابله با کرونا را رعایت کنند. این فوق تخصص ریه 
در ادامه در خصوص تاثیر مصرف الکل بر دستگاه تنفس نیز 
اظهار داشت: الکلی که در حال حاضر به عنوان ضدعفونی به 
کار برده می شود، برای اشخاص سالم عوارض خاصی نداشته 

اما می تواند برخی از عارضه های تنفسی را تشدید کند.

رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور با بیان 
اینکه پس از کرونا، ما با سونامی ناشی از اختلالات روانی 
مواجه هستیم، گفت: این اتفاق با بروز آسیب های اجتماعی 
روانی در جامعه پدیدار خواهد شد و باید از وقوع چنین 
پیامدی جلوگیری کنیم. محمد حاتمی با بیان اینکه 
نمی توانیم بگویم به سلامت روان افراد جامعه کاری نداریم 
و فقط مسئول سلامت جسم مردم هستیم، تصریح کرد: 
کودکان از اعمال و رفتار والدین متاثر هستند. وقتی مسئولان 
ما به فکر سلامت روان افراد باشند، در نتیجه می توانیم 
سلامت روان را کنترل کنیم. وی ادامه داد: هم مسئولان، هم 
مردم و هم خانواده ها باید این موضوع را جدی گرفته و برای 
مدیریت آن راهکارهای لازم را از طریق روانشناسان، مشاوران 
و افراد قابل اعتماد برای زندگی فعلی خود با امکاناتی که 
موجود است، در نظر بگیرند. رئیس سازمان نظام روانشناسی 
و مشاوره کشور اضافه کرد: وقتی یک نفر به شما حمله 
می کند، طبیعی  است که دفاع می کنید. اما وقتی ما در حال 

دفاع هستیم به ضربه ای که وارد می شود دقت نمی کنیم در 
حالی که آن ضربه را متحمل شده ایم. این روانشناس افزود: 
از نظر روانشناسی ویروس کرونا از سال ۹۸ که وارد ایران شد، 
به همه ضربه زد و این بحران همچنان ادامه دارد. ارزیابی ما 
این است مردم در مدت یک سال گذشته در فشار بودند و 
هستند. حاتمی خاطرنشان کرد: طبق قوانین نانوشته ای هر 
تحریک و فشار، عوارض روانی دارد و این عوارض روانی روزی 
خود را نشان می دهد، آن وقت افراد یک روز به خود می آیند 

و می بینند که چه چیزهایی را در زندگی از دست داده اند. 
 عوارض روانی دوران کرونا

وی اظهار داشت: برای مثال یکسری ممکن است ازدواج 
و تحصیل شان به تاخیر افتاده باشد، خانواده ای عزیزشان را 
از دست داده یا درگیر کرونا باشند و...آن وقت ذهن فعال و 
پویا درگیر این مسائل می شود و این اتفاق عوارض روانی را 
در پی خواهد داشت. رئیس سازمان نظام روانشناسی کشور با 
اشاره به اینکه عوارض آن می تواند تبدیل به یک اختلال روانی 

برحسب زمینه فیزیکی افراد شود، تاکید کرد: برای مثال 
افراد ممکن است دچار وسواس، افسردگی، اختلال دوقطبی، 
اضطراب، اضطراب پانیک، اضطراب اجتماعی، اختلال 
شخصیت یا حتی اختلالات شدید روانی می شوند. پس با 
جامعه ای مواجه هستیم که همه افراد به یک شکلی با بیماری 
و اختلالات روانی درگیر هستند. این را می گوییم سونامی 
روانی پس از کرونا. حاتمی با بیان اینکه سونامی روانی ناشی از 
اختلالات روانی، پسایند آن آسیب های اجتماعی روانی است، 
خاطرنشان کرد: حال آسیب های روانی چه هستند؟ اینکه فرد 
از رفتن به سرکار اجتناب می کند. انگیزه اش  را از دست داده 
و تمایلی به انجام هیچ کاری ندارد. اختلافات درون خانوادگی 
مثل افزایش نرخ طلاق و اعتیاد ایجاد می شود یا خیلی ها 
درگیر انواع اعتیاد یا انزوا و تنهایی می شوند. وی گفت: 
کسی که این فشارها را تحمل می کند، برحسب محرکی که 
بدن تجربه کرده، امکان دارد که این آسیب و فشارها متوجه 
خودش شود یا متوجه دیگری کند. برای مثال اگر متوجه 
خودش باشد دچار افسردگی می شود اما یک زمان ممکن 
است فرد این فشارها را برون ریزی کرده و متوجه دیگران کند. 
کاری که افراد دچار اختلال شخصیت انجام می دهند. رئیس 
سازمان نظارم روانشناسی کشور با تاکید بر اینکه خانواده ها و 
جامعه باید خودشان را آماده چنین رفتارهایی کنند، تصریح 
کرد: یکی از راهکارهای مناسب برای جلوگیری از این وضعیت 
و سونامی شکل گیری شوراهای اندیشه ورز در دل نهادها، 

ارگان ها و ستاد ملی مقابله با کرونا و... است. 
 کرونا را به رسمیت بشناسیم 

وی اضافه کرد: لازم است در اولین قدم با ویروس کرونا کنار 
بیایم، زندگی کرده و آن را به رسمیت بشناسیم. هنوز خیلی ها 
در فکر  و انتظار این هستند که واکسن بزنند یا با انجام کاری 
از دست این بیماری خلاص  شوند. حاتمی افزود: درحالی 
که این بیماری رفتنی نیست و در خانه  ما ماندگار است.مثل 
آنفلوآنزا. این مهمان شماست و اگر این بیماری را بپذیرید و با 
آن زندگی کنید، می توانید راهکارهای لازم برای زندگی با آن 
را نیز لحاظ کنید. مثل اینکه سبک زندگی تان را تغییر دهید، 
خودمراقبتی و دیگر مراقبتی انجام دهید، ماسک بزنید و... 
تا زمانی که در موعدش این بیماری حل شود و راهکارهای 

مقابله با آن در سطح کشور ایجاد شود.

رئیس سازمان نظام روانشناسی مطرح کرد

سونامی اختلالات روانی پس از کرونا 


